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BRMG-KSiT-IX.0012.5.2013 
 
 

PROTOKÓŁ Nr 33-05/2013 
 

Z posiedzenia Komisji Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska, które 
odbyło się dniu 17 kwietnia 2013 roku, rozpoczęte o godz.15.30, w sali 
nr 208 - Nowy Ratusz przy ul. Wały Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 
Obecni: według załączonych list obecności, które stanowią załącznik nr 1, 
załącznik nr 2 do protokołu. 
 
Na stan siedmiu (7) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło 
siedmiu (7), czyli było quorum do podejmowania prawomocnych decyzji. 
 
Posiedzeniu przewodniczył Radny Mirosław Zdanowicz – 
Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska. 
 
Po stwierdzeniu quorum, otworzył 33 posiedzenie, powitał zebranych i 
poinformował, Ŝe porządek obrad został wysłany do radnych drogą elektroniczną w 
terminie regulaminowym, porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 
Przewodniczący Komisji – Mirosław Zdanowicz zaproponował wprowadzenie do 
porządku obrad, skierowane do Komisji, następujące sprawy: 
 

Jako punkt 1 
 
Sprawozdanie z wykonania BudŜetu Miasta Gdańska za 2012 rok. 
 
Jako punkt 2 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniająca uchwałę w 
sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na 
lata 2013-2040. – druk nr 867. 
  
Jako punkt 3 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska o zmianie uchwały w 
sprawie uchwalenia budŜetu Miasta Gdańska na 2013 rok.– druk nr 868. 
 
Jako punkt 4 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniająca uchwałę w 
sprawie zasad, trybu przeznaczenia i pozbawienia oraz rodzajów i wysokości 
okresowych stypendiów sportowych. – druk nr 870. 
 
Głosowanie: 
Komisja – przyjęto i przegłosowano  jednogłośnie –  7 głosami za. 
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W dalszym ciągu posiedzenia przewodniczący poddał pod głosowanie  
przedstawiony poniŜej porządek posiedzenia wraz z zaproponowanymi zmianami: 
 
 

1. Sprawozdanie z wykonania BudŜetu Miasta Gdańska za 2012 rok. 
        Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 
2. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniająca 

uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Miasta Gdańska na lata 2013-2040. – druk nr 867. 

      Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska o zmianie 
uchwały w sprawie uchwalenia budŜetu Miasta Gdańska na 2013 rok.– 
druk nr 868. 

        Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 
4. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniająca 

uchwałę w sprawie zasad, trybu przeznaczenia i pozbawienia oraz 
rodzajów i wysokości okresowych stypendiów sportowych. – druk nr 
870. 

        Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 
5. Spotkanie z przewodnikami turystycznymi.  
        Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 
6. Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 
        

 
Głosowanie: 
Komisja - porządek przyjęto i przegłosowano jednogłośnie – 7 głosami za. 

 
PUNKT  - 1 

 
Sprawozdanie z wykonania BudŜetu Miasta Gdańska za 2012 rok. – w  zakresie 
działania Komisji.- Pismo: WF-I.3034.07.2013 IŚ 
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Finansowego Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku  – zreferowała sprawozdanie z wykonania budŜetu Miasta Gdańska za 
rok 2012 w zakresie działania Komisji. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo, czy w szczegółach pan Socik powie coś na temat turystyki? 
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Pan Andrzej Socik – Kierownik Biura Współpracy Metropolitalnej, Wydział 
Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Tak, oczywiście. BudŜet Referatu Turystyki za 2012 ówczesnego referatu, obecnie 
Biura Współpracy Metropolitalnej został zrealizowany praktycznie w 100%. Główne 
zadania to były realizowane przez Gdańską Organizację Turystyczną i Pomorską 
Regionalną Organizację Turystyczną w zakresie informacji turystycznej czy 
prowadzenie wszystkich punktów informacji turystycznej na terenie miasta. 
WdraŜanie tego systemu, obsługa, opieka nad siecią infomatów które zostały w 
zeszłym roku zamontowane, a takŜe promocja i wdraŜanie produktów 
turystycznych, między innymi takich jak karta turysty. 
 
Jeśli chodzi o Pomorską Regionalną Organizację Turystyczną to wspólne działanie 
promocyjne na rynkach z którymi miasto Gdańsk ma bezpośrednie połączenia 
lotnicze i promowe. Pyzatym w ubiegłym roku udało się równieŜ wprowadzić 
renowację szlaków turystycznych, które funkcjonują w granicach administracyjnych 
miasta Gdańska i opracować jeden nowy szlak. 
 
Z budŜetu naszego było równieŜ zrealizowane składki do organizacji 
międzynarodowych o charakterze turystycznym do których miasto przynaleŜy. Były 
to dwie organizacje: Europejski Szlak Gotyku Ceglanego i Bałtycka BTS, Bałtycka 
Komisja Turystyki z której w zeszłym roku we wrześniu wystąpiliśmy. Tak Ŝe w tym 
roku tego wydatku nie będzie. Dziękuję, jeśli byłyby jakieś pytania to w 
szczegółach jestem do państwa dyspozycji. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
To moŜe za chwileczkę. Czy pan moŜe ze swojej strony powiedzieć czy zadowolony 
jest pan, był z tego budŜetu, czy coś gdyby było więcej to jeszcze byłoby lepiej? 
 
Pan Andrzej Socik – Kierownik Biura Współpracy Metropolitalnej, Wydział 
Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Nigdy nie ma tak gdyby było więcej to nie było by lepiej ale znamy realia i 
moŜliwości. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Chodzi o pilne rzeczy które powinny być zrobione, wykonane. 
 
Pan Andrzej Socik – Kierownik Biura Współpracy Metropolitalnej, Wydział 
Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
To znaczy nie. W zeszłym roku akurat udało się jeszcze jedną dodatkową rzecz 
zrealizować. Mianowicie wdroŜenie takiego systemu który opracowała Gdańska 
Organizacja Turystyczna. Oznakowania 100 najbardziej popularnych miejsc w 
mieście w Gdańsku, takimi tablicami z kodem do ściągnięcia w audycji w trzech 
wersjach językowych i to było dodatkowe zadanie które mimo skromności 
budŜetowej udało się w zeszłym roku dodatkowe 300 tysięcy wygospodarować na to 
zadanie. Tak Ŝe myślę, Ŝe nie jest tak źle. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuje bardzo. Czy pan Adam Maksim który z panów moŜe zabierze głos. 
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Pan Marcin Sylwańczyk – Kierownik Referatu Imprez Sportowych, Biuro 
Prezydenta ds. Sportu 
Dzień dobry państwu. BudŜet Biura ds. Sportu i Euro 2012 tak nazywaliśmy się w 
zeszłym roku, wykonanie 96%. NajwaŜniejsza impreza która się odbyła w Gdańsku 
to było EURO i moŜe uprzedzę pytanie pana przewodniczącego, Ŝe środków zawsze 
nam teŜ brakuje. JeŜeli są jakieś pytania to bardzo proszę. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Czy pan dyrektor Paszkowski moŜe coś przedstawi. 
 
Pan Leszek Paszkowski – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w 
Gdańsku 
Witam państwa bardzo serdecznie. MOSiR jakby jest częścią Biura Prezydenta ds. 
Sportu i pan Marcin Sylwańczyk wspomniał, natomiast ja powiem moŜe ogólnie o 
cyfrach. JeŜeli chodzi o wydatki w zeszłym roku, MOSiR miał do wydania kwotę 
planowaną 32.607.556 złotych. Wydano 32.149.000 co stanowi 98,7%. Głównie to  
większy budŜet MOSiRu był spowodowany organizacją strefy kibica. JeŜeli chodzi o 
Zaruskiego panie przewodniczący on był w budŜecie powiedziałbym Programów 
Rozwojowych i stamtąd był finansowany. Tak Ŝe mu tutaj wydatków jako takich nie 
pokazujemy. JeŜeli chodzi o przychody, one były na wyŜszym poziomie niŜ zwykle 
MOSiR realizuje, gdyŜ to okazało się to z EURO 2012, a konkretnie ze Strefą Kibica. 
Tutaj zaplanowane były wpływy na poziomie ponad 20 milionów złotych. 
Zrealizowano wychody na poziomie 14.707.000 . JeŜeli chodzi o powody dla których 
został nie zrealizowany to przede wszystkim nie został zwrócony podatek VAT z 
projektu programu „OŜywienia dróg wodnych” na prawie kwotę 2 milionów złotych 
oraz dochody Strefy Kibica, które nie osiągnęły naleŜytego poziomu. Spowodowane 
jak wiadomo, juŜ myśmy rozmawialiśmy o tym wielokrotnie, przede wszystkim 
reprezentacja nie zagrała tak jak sobie liczyliśmy. Przez to te dzierŜawy i wpływy z 
sprzedaŜy Strefy Kibica nie były na wystarczającym poziomie. MOSiR w tym roku 
budŜet juŜ ma na poziomie standardowym ze tak powiem. Czyli te wydatki zostały 
odjęte. Dziękuję serdecznie. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo, przystępujemy do pytań. Kto z panów radnych z Komisji ma 
pytania? proszę bardzo, Piotr Borawski. 
 
Radny Piotr Borawski – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję serdecznie. Ja mam pytanie do turystyki. Podczas Komisji ds. Promocji 
kolega radny Szymon Moś zadawał pytania, złoŜył takŜe interpelację dotyczącą tego 
w jaki sposób promujemy się w krajach które gościliśmy podczas EURO 2012 i z tej 
odpowiedzi która była mocno lakoniczna wynikało, Ŝe nie bardzo się promujemy. 
Więc mam pytanie do Referatu Turystyki czy moŜe w jakiś sposób moŜe państwo za 
to odpowiadają, moŜe coś u państwa w tym kierunku się odbywa. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Proszę bardzo, pan Socik. 
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Pan Andrzej Socik – Kierownik Biura Współpracy Metropolitalnej, Wydział 
Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Na tyle na ile mogę postaram się odpowiedzieć. Oczywiście w zadaniach zarówno 
Referatu Turystyki który do ubiegłego roku był Referatem, dzisiaj jest Biurem 
Współpracy Metropolitalnej nie była kwestia promocji tej właśnie na rynkach i 
zagranicznych związane jest z EURO czy wcześniej Targi Turystyczne. Jest to w 
zadaniach Biura Promocji. Natomiast w tym roku decyzją pana Prezydenta 
Bojanowskiego zostały te zadania ale to dopiero od tego roku przesunięte do 
Gdańskiej Organizacji Turystycznej w zdecydowany sposób. Zadania zostały 
okrojone ze względów wiadomych. Z Targów zagranicznych zostały tylko z tego co 
pamiętam tylko dwa. Obydwa juŜ się odbyły. Jedne były te w Berlinie, drugie teraz 
nie dawno w Kaliningradzie. Natomiast ze wzglądu na to, Ŝe środków na 
kontynuację promocji tego typu nie ma , nie było w tym roku, nie wiem jakie są 
inne plany Biura Promocji na ten rok. Natomiast ta promocja która była w zeszłym 
roku ona była bardzo szeroka. Tam było kilkanaście imprez targowych z tego co 
pamiętam właśnie dodatkowo wyszły te inwenty w Irlandii w momencie kiedy były 
znane druŜyny które będą u nas grały. Były dodatkowe imprezy w Hiszpanii, we 
Włoszech, w Irlandii i one rzeczywiście odniosły swój skutek, bo efekt państwo 
mogliście sami zaobserwować. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo, pan Bumblis. 
 
Radny Marek Bumblis – Wiceprzewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Istnieje coś takiego jak efekt EURO. Lepszych nakładów niŜ na przeprowadzenie 
takiej imprezy i bardzo dobre wspomnienia dwóch najlepszych zespołów. Mówię o 
Hiszpanii i Włochach oraz chyba najsympatyczniejszym zespole Irlandii. Nic 
lepszego nie mogło się zdarzyć. Te Ŝniwa będziemy zbierali w ciągu najbliŜszych 
kilku lat. JuŜ w statystykach jest przyrost właśnie z tych krajów. Bardzo 
dynamiczne ilości turystów przyjeŜdŜających w róŜnych kategoriach. Natomiast ja 
mam pytanie, czy w zeszłym roku podczas EURO trzeba było ograniczać jakieś 
zamierzenia rzeczowe. Czy obsługa kibiców, turystów była naleŜyta. Czy 
musieliśmy się z czegoś wycofać. 
 
Pan Andrzej Socik – Kierownik Biura Współpracy Metropolitalnej, Wydział 
Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Wręcz przeciwnie, wiele działań zostało wprowadzonych dodatkowych i to takich 
które nie były przewidywane jakieś dodatkowe środki na to typu obsługa w Strefie 
Kibica, obsługa, pomoc w biurze w tym który był na Targu Węglowym. Dodatkowy 
punkt informacji turystycznej na dworcu. Tak Ŝe dodatkowe zadania były 
realizowane i było to ubogacenie tej oferty, uatrakcyjnienie a nie było potrzeby jej 
ograniczania.  
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo. MoŜe ktoś w imieniu przewodników ma jakieś pytania związane 
tutaj do pana Socika czy moŜe do miasta? Proszę bardzo pan Sikora. 
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Pan Stanisław Sikora – Prezes Zarządu PTTK w Gdańsku 
Ja chciałem się taką refleksją podzielić, Ŝe ten rok 2012 a w szczególności czerwiec 
kiedy odbywały się Mistrzostwa Europy 2012 to dla branŜy turystycznej-usługowej 
nie był dobrym rokiem. Dla branŜy turystycznej-usługowej prosimy o właściwe 
zrozumienie. To znaczy restauratorzy, baza noclegowa na pewno tak. Natomiast 
usługi turystyczne, klasyczne, pokazywanie województwa miasta, to one były 
słabe, poniewaŜ to był inny specyficzny klient który przyjechał tutaj na Mistrzostwa 
Europy. Oni przyjechali wziąć udział w spotkaniach. Zjeść dobrze, pobawić się. 
Natomiast my odczuliśmy brak turystów, bo turyści dzisiaj są tacy, Ŝe tam gdzie się 
duŜo mocno dzieje to wybieram jakiś inny miesiąc kiedy przyjadę. Czyli to taka 
konstatacja będąca takim uzupełnieniem jak ten ruch turystyczny w 2012 wyglądał. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo. Wobec tego jeŜeli niema pytań przechodzimy do opinii. 
 
 

USTALENIA:                  OPINIA  KOMISJI 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie Sprawozdania z 
wykonania budŜetu Miasta Gdańska za rok 2012 w zakresie działania 
Komisji. 
  
Głosowanie: 
 
Komisja – 6 głosami za, przy 0 głosach przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się - 
pozytywnie zaopiniowała Sprawozdanie z wykonania budŜetu Miasta Gdańska za 
rok 2012 w zakresie działania Komisji.(Opinia nr 33-05/79-09/2013). 
 

PUNKT  - 2 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniająca uchwałę 
w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na 
lata 2013-2040. – druk nr 867. sprawa: BRMB – S.0006.102.2013.WK (Oryginał 
projektu uchwały w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z kwietnia 2013 roku.) 
 
Pani Jolanta Ostaszewska - Dyrektor Wydziału Finansowego Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku  – zreferowała  przedmiotowy projekt uchwały – druk nr 867.  
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Czy mają państwo pytania? proszę bardzo Krzysztof. 
 
Radny Krzysztof Wiecki – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Ja mam jedno pytanie dotyczące, proszę mi powiedzieć, wcześniej tego nie 
zauwaŜałem ale są tutaj pozycje gdzie jest wielofunkcyjna hala sportowo-
widowiskowa. To jest w dwóch czy w trzech miejscach ale oprócz tego jeszcze hala 
jest osobno. 
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Pani Jolanta Ostaszewska - Dyrektor Wydziału Finansowego Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku   
Tak dwa razy. 
 
Radny Krzysztof Wiecki – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Jaki jest powód osobnych tych zapisów. 
 
Pani Jolanta Ostaszewska - Dyrektor Wydziału Finansowego Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku   
Tłumaczyłam państwu na poprzedniej komisji, Ŝe Wieloletnia Prognoza Finansowa 
w tej chwili jest przygotowywana według wzoru określonego przez Ministra 
Finansów. Minister Finansów w tym wzorze podzielił przedsięwzięcia na bieŜące i 
majątkowe. JeŜeli mamy przedsięwzięcie, które generuje wydatki i bieŜące i 
majątkowe dlatego są dwa razy a hala na granicy Gdańska i Sopotu takie wydatki 
generuje. Tam jest to rozterminowanie wykonawcy. Spłacamy jako wydatek 
inwestycyjny roboty, które zostały wykonane a związku z tym, Ŝe bank nas 
finansuje, spłacamy odsetki. Tak naprawdę to jest jedno przedsięwzięcie tylko 
zaprezentowane i wydatkach bieŜących i w wydatkach majątkowych. Do tej pory 
wcześniej jak to tworzyliśmy sami według swoich koncepcji to było jedno 
przedsięwzięcie, a teraz jak Minister przygotował swoją koncepcję to z jednego 
zrobiło się dwa chociaŜ to jest jedno. 
 
Radny Krzysztof Wiecki – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Tak tylko mi chodzi jeszcze o jedno, Ŝe jest wielofunkcyjna hala sportowo-
widowiskowa ale osobno jest jeszcze hala Gdańsk-Sopot. 
 
Pani Jolanta Ostaszewska - Dyrektor Wydziału Finansowego Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku   
To jest przedsięwzięcie dotyczące dekapitalizowania. To jeszcze jest inne 
przedsięwzięcie. To juŜ zawsze było odrębne dokapitalizowanie spółki a hala 
widowiskowo- sportowa to jest cały czas realizacja tej inwestycji w sensie takim 
spłaty tego długu które zostało rozterminowane. 
 
Radny Krzysztof Wiecki – członek Komisji Sportu i Turystyki 
To znaczy ta hala to jest dopiero po 2016 rok. 
 
Pani Jolanta Ostaszewska - Dyrektor Wydziału Finansowego Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku   
Tak.  
 
Radny Krzysztof Wiecki – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Tylko chciałem się dowiedzieć dlaczego w ten sposób to jest. 
 
 
Pani Jolanta Ostaszewska - Dyrektor Wydziału Finansowego Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku   
Dokapitalizowanie spółki, tej spółki która jest operatorem tej hali. 
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Radny Krzysztof Wiecki – członek Komisji Sportu i Turystyki 
W ubiegłym tygodniu na łączonej Komisji z Edukacją była mowa o tym, Ŝe boiska 
się skończyły. Natomiast tu widzę 2013, 2014 po 3 miliony jeszcze. Jak to jest w 
rzeczywistości. 
 
Pani Jolanta Ostaszewska - Dyrektor Wydziału Finansowego Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku   
Na sesji jak dobrze pamiętam chyba w lutym były przeznaczone dodatkowe środki 
na boiska i są. W tegorocznym budŜecie są. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Wobec tego jeŜeli nie ma pytań to przystępujemy do opinii.  
 
 

USTALENIA:                  OPINIA  KOMISJI 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały 
Rady Miasta Gdańska zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2013-2040. – druk nr 867.  
 
Głosowanie: 
 
Komisja – 6 głosami za, przy 1 głosie przeciwnym i 0 głosów wstrzymujących się - 
pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 867  
i wnioskuje o przyjęcie projektu bez poprawek (Opinia nr 33-05/80-10/2013). 
 
 

PUNKT  - 3 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska o zmianie uchwały w 
sprawie uchwalenia budŜetu Miasta Gdańska na 2013 rok.– druk nr 868. 
sprawa: BRMB – S.0006.103.2013.WK (Oryginał projektu uchwały w protokole z 
sesji Rady Miasta Gdańska z kwietnia 2013 roku.) 
 
Pani Jolanta Ostaszewska - Dyrektor Wydziału Finansowego Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku  – zreferowała  przedmiotowy projekt uchwały – druk nr 868.  
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
podziękował za przedstawienie informacji. PoniewaŜ nie było głosów w dyskusji, 
Komisja przystąpiła do głosowania. 
 
 

USTALENIA:                  OPINIA  KOMISJI 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały 
Rady Miasta Gdańska o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia budŜetu Miasta 
Gdańska na 2013 rok.– druk nr 868. 
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Głosowanie: 
 
Komisja – 6 głosami za, przy 0 głosach przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się - 
pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 868  
i wnioskuje o przyjęcie projektu bez poprawek (Opinia nr 33-05/81-11/2013). 
 

PUNKT  - 4 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniająca uchwałę 
w sprawie zasad, trybu przeznaczenia i pozbawienia oraz rodzajów i wysokości 
okresowych stypendiów sportowych. – druk nr 870. sprawa: BRMB – 
S.0006.104.2013.WK (Oryginał projektu uchwały w protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z kwietnia 2013 roku.) 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Zanim poproszę kolegę o zreferowanie, chciałem skorzystać z okazji, chciałbym się 
zapytać pana dyrektora Trojanowskiego jak to się stało i kiedy, Ŝe do stypendium 
nie byli kwalifikowani ludzie załóŜmy uzyskujące wybitne wyniki w 
paraolimpiadzie. Czy Komisja, czy Rada Sportu jakoś przeoczyła, czy to w ogóle w 
załoŜeniach od początku było takie, Ŝe ktoś nie zgadzał się. Jakie to są korzenie 
tego wszystkiego, bo na dzisiaj na przykład dziwnie to wygląda ale w jakiś sposób 
moŜna to porównać do biegów narciarskich gdzie Kowalczykowa biega jako zdrowa 
osoba a Bjoergen czy Johaug są bardzo chore, bo mają z oskrzelami. Biorą  
specjalne jakieś leki gdzie w zasadzie powinny się leczyć a na tych lekach jednak 
jadą i wygrywają. Teraz jak to tu zakwalifikować. 
 
Pan Andrzej Trojanowski – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu 
Właściwie mógłbym pociągnąć tą myśl pana przewodniczącego i powiedzieć, Ŝe 
zaraz powinienem zająć się sportem, bo jestem na inhalatorach. Mianowicie przez 
ostatni miesiąc dolegliwości zdrowotne, choroba płuc uniemoŜliwiła mi normalne 
funkcjonowanie tym samym i pracę. A zatem inhalatory powinny mnie doprowadzić 
do tego, Ŝe zostanę mistrzem ale to oczywiście tak tylko mówię.  
 
Proszę państwa nigdy nie było w naszych zapisach igrzysk paraolimpijskich, ani 
środowiska para olimpijczyków, czy inwalidów, ani pełnomocnictw do spraw 
inwalidów, ani szansa start, ani sama zainteresowana nigdy nie wnosiła, ani 
Gdańska Rada Sportu. Praktycznie nikt a zwłaszcza te środowiska do których to 
dotyczyło prosiły o taki zapis. Dotyczącej samej olimpiady paraolimpijskiej jest 
zapisem sztucznym dlatego, Ŝe olimpiada jak wiecie państwo to jest okres 4-letni i 
tak naprawdę jeśli byśmy uznali, Ŝe zawodnik ma się przygotowywać przez 4 lata a 
stypendium ma  przez rok i to tylko po igrzyskach olimpijskich, więc jest to trochę 
bez sensu. Natomiast ta cała sprawa na pewno zwróciła na pewien aspekt prawny 
dlatego, Ŝe my mieliśmy i mamy narzędzia, które jakby zrównują finansowo tych 
sportowców paraolimpijskich ze sportowcami normalnymi. Natomiast inaczej to 
jest w zapisach naszych regulaminów. Nagrody uznaniowe przyznawaliśmy, czy 
Prezydent przyznawał duŜo wyŜsze sportowcom paraolimpijskim z tego wzglądu, Ŝe 
nie otrzymywali stypendiów miasta Gdańska. Ja myślę, Ŝe po tych doświadczeniach 
to naturalną koleją rzeczy jest poprawienie dobrego prawa ale o uaktualnienie, bo 
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tak naprawdę paraolimpijczycy zaczęli liczyć się od Londynu. Przypomnijmy, Ŝe 
Natalia Partyka zdobyła złoty medal w Pekinie sporo parę lat temu i wówczas nie 
było Ŝadnych stypendiów. Była wówczas zawodniczką „szansy start Wejherowo” ale 
Ŝaden z tych zawodników, paraolimpijczyków nie otrzymywał wówczas stypendiów. 
Te stypendia, czy nagrody pojawiły się dopiero po Londynie, po tej hossie i 
dowartościowaniu tych sportowców którzy poszkodowani są przez los. Myślę, Ŝe 
dzisiaj prace powinny iść w kierunku jakby zrównania tych sportowców nie tylko w 
igrzyskach paraolimpijskich ale w Mistrzostwach Świata, Mistrzostwach Europy a 
być moŜe w Mistrzostwach Polski. Ja widziałem projekt radnych dotyczących zmian 
w regulaminie uchwały. On idzie w bardzo dobrym kierunku tylko pozwólcie 
państwo, ja jestem dzisiaj pierwszy dzień po tym moim nieszczęsnym zdrowotnym 
przymusowym urlopie. Do jutra dać mi czas na wypracowanie opinii. My na pewno 
będziemy robili wszystko Ŝeby środowisko sportowe miał jak najlepiej, bo my od 
tego jesteśmy. To mogę tylko obiecać w swoim imieniu. Jutro mamy spotkanie na 
ten temat z Prezydentem o 13.30, o 15.00, myślę wszystkie dokumenty będą 
gotowe. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo. Ja nie chciałem nadwyręŜać pana głosu ale międzyczasie wpłynął 
wniosek o włączenie pod obrady Rady Miasta projektu uchwały zmieniająca 
uchwałę w sprawie zasad, trybu przeznaczenia i pozbawienia oraz rodzajów i 
wysokości okresowych stypendiów sportowych. – druk nr 870. Podpisało to ośmiu 
radnych.  
 
Pan Andrzej Trojanowski – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu 
Jeśli mogę się wypowiedzieć osobiście to jestem absolutnie „za” jest tylko kwestia 
dopracowania szczegółów, absolutnie tak. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
To się bardzo cieszę. Piotr czy ty odczytasz tutaj jako wnioskodawca między 
innymi? Proszę bardzo. 
 
Pan Piotr Borawski – Radny Miasta Gdańska – zreferował  przedmiotowy projekt 
uchwały – druk nr 870.  
Nie wiem czy jest potrzeba Ŝeby cały tekst teraz odczytywać, bo wszyscy go 
dostaliśmy jako druk 870. Pan dyrektor zresztą teŜ powiedział, Ŝe juŜ miał okazję 
się z nim zaznajomić. Myślę, Ŝe pracownicy Biura takŜe. Generalnie nie chciałbym 
specjalnie wracać co do dyskusji, która była dosyć emocjonalna tydzień temu z 
wiadomych powodów. Zresztą później w kuluarowych rozmowach takŜe pewne 
rzeczy sobie wyjaśniliśmy. Myślę, Ŝe rozstaliśmy się juŜ później bardziej w takiej 
pokojowej atmosferze i teraz wszyscy bardziej dąŜymy do celu, zresztą co teŜ 
widzę po wypowiedzi pana dyrektora, co mnie bardzo cieszy. Natomiast chciałbym 
zwrócić uwagę na jedną rzecz. Ten projekt o którym rozmawiamy i ta uchwała o 
której rozmawiamy to była jeŜeli dobrze pamiętam chyba pierwsza uchwała o 
której na roboczej Komisji Sportu pracowaliśmy w tej kadencji. To było 23 chyba 
grudnia 2010 roku. Generalnie mam takie załoŜenie jeŜeli chodzi w ogóle o tamtą 
uchwałę i myślę, Ŝe teŜ całość stanowienia i prawa i tego jak to postrzegamy, Ŝe są 
dwie takie wykładnie prawa jeŜeli na to patrzymy. Jest wykładnia prawa literalna i 
wykładnia prawa celowościowa. JeŜeli podchodzimy do sprawy literalnie to 
rzeczywiście ten projekt tutaj czy ewentualnie jakieś autopoprawki, czy poprawki 
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do niego być moŜe ktoś będzie chciał do niego złoŜyć. DąŜę do tego Ŝeby literalnie 
było zapisane to tak, Ŝeby kaŜdy miał moŜliwość udzielić tego stypendium w takim 
stopniu w jakim myślimy. Czyli nie rozgraniczając tych dwóch dziedzin sportu czyli 
sportu olimpijskiego w sensie osób pełnosprawnych i osób niepełnosprawnych. 
Natomiast mi się wydaję, Ŝe teŜ waŜna była wykładnia celowościowa. To chyba 
przyświecało wszystkim radnym i myślę, Ŝe teŜ urzędowi kiedy podejmowaliśmy tą 
uchwałę. To znaczy, Ŝe w drugiej dekadzie XXI wieku juŜ nikt nie myśli mając na 
myśli sport olimpijski, nie myśli Ŝeby to rozgraniczać. Widocznie ta wykładnia nie 
wystarczyła. ChociaŜ myślę, Ŝe taki był cel podjęcia tej uchwały. JeŜeli musimy to 
zapisać w sposób literalny do tego słuŜy ta nowelizacja którą złoŜyliśmy jako grupa 
radnych. Cieszę się, Ŝe nie ma specjalnego sporu co do merytorycznej kwestii. 
JeŜeli będzie jakaś kwestia związana z tym Ŝeby techniczne zapisy w jakiś sposób 
poprawić to myślę, Ŝe jesteśmy jako wnioskodawcy otwarci. Zresztą po rozmowie z 
mecenasem Bodakowskim mówił mi, Ŝe będzie potrzebna jakaś autopoprawka 
związana z technicznymi zapisami i tam chyba dotyczącymi podstawy prawnej, czy 
temu podobnych rzeczy. Tak Ŝe pewnie taka autopoprawka w poniedziałek, a mam 
nadzieję, Ŝe moŜe wcześniej się pojawi ale tak jak powiedziałem będzie to kwestia 
techniczna nie merytoryczna. Tak Ŝe jeŜeli pan dyrektor mówi, Ŝe jutro jeszcze 
przejrzy ten tekst, będą jeszcze prowadzone jakieś rozmowy, to proponuje  Ŝeby 
te dwie kwestie się spotkały gdzieś pośrodku. Tak jak mówię najwaŜniejszy jest cel 
a w jaki sposób to zapiszemy to juŜ jest kwestia drugorzędna. Chodzi o to Ŝeby w 
poniedziałek podjąć taką uchwałę. Dziękuję. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo. 
 
Pan Andrzej Trojanowski – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu 
Ja bym chciał serdecznie poprosić o ewentualne panie Piotrze spotkanie, moŜe w 
piątek, Ŝeby dograć szczegóły. Panu i mnie zaleŜy na tym Ŝeby te sprawę jak 
najszybciej dla dobra sportowców załatwić. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
My dzisiaj to przegłosujemy. Natomiast autopoprawka pojawi się, to nie ma 
problemu. Wobec tego poddaje pod głosowanie. 
 

USTALENIA:                  OPINIA  KOMISJI 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały 
Rady Miasta Gdańska zmieniająca uchwałę w sprawie zasad, trybu 
przeznaczenia i pozbawienia oraz rodzajów i wysokości okresowych stypendiów 
sportowych. – druk nr 870.  
 
Głosowanie: 
 
Komisja – jednogłośnie 7 głosami za, - pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy 
projekt uchwały, zawarty w druku nr 870  i wnioskuje o przyjęcie projektu bez 
poprawek (Opinia nr 33-05/82-12/2013). 
 



 

12 
 

Pan Krzysztof Guzowski – Biuro Prezydenta ds. Sportu 
Przepraszam panie przewodniczący, czy mogę? 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Proszę bardzo. 
 
Pan Krzysztof Guzowski – Biuro Prezydenta ds. Sportu 
Krzysztof Guzowski Biuro Sportu. Odnośnie do tej kwestii którą pan podniósł na 
samym początku mówiąc o Kowalczyk i Burgen. OtóŜ Mari Burgen nie jest osobą 
niepełnosprawną, ona jest osobą chorą. Jest osobą chorą na astmę. Podobnie jak 
wszystkie inne narciarki norweskie i wszystkie narciarki fińskie. Podobnie jak 90% 
pływaków i podobnie jak około 75% lekkoatletów. W tym bardzo znanych 
lekkoatletów między innymi znanymi astmatykami są równieŜ Robert Korzeniowski i 
nasza Otylia Jędrzejczak. Pytanie dlaczego wszyscy biorą te leki asmatyczne to 
pozostawiam do komentarza indywidualnego. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Ja to jakoś tak prowokacyjnie zapytałem jak to jest z tą Burgen, bo ona to 
wykorzystuje i to jest po prostu forma dopingu. 
 

PUNKT  - 5 
 

Spotkanie z przewodnikami turystycznymi.  
 
Pan Stanisław Sikora – Prezes Zarządu PTTK w Gdańsku 
Panie przewodniczący, szanowna Komisjo, serdecznie dziękujemy za zaproszenie. 
Przyszliśmy tutaj w parę osób Ŝeby w krótkich mam nadzieję w Ŝołnierskich 
słowach podzielić się pewnymi sprawami czy refleksjami. Moja będzie dotyczyła 
sprawy ustrojowych. Czyli w duŜym uproszczeniu. Chcielibyśmy poinformować 
szanowną Komisję a przez to i Radę Miasta czyli organ stanowiący prawo w mieście, 
Ŝe dobiegają końca prace nad ustawą deregulacyjną  i wszystko wskazuje na to, Ŝe 
od 2014 roku ona wejdzie w Ŝycie. Dzisiaj zgodnie z obowiązującym prawem jest 10 
ośrodków wymienionych na terenie Polski. Wśród nich Gdańsk, Sopot, Gdynia gdzie 
usługi przewodnickie związane z promocją miejsca za pieniądze świadczą 
przewodniczy posiadający uprawnienia państwowe. Po wejściu ustawy 
deregulacyjnej  ten temat zostaje zmieniony, kaŜdy będzie mógł świadczyć takie 
usługi i to chcieliśmy zasygnalizować Komisji Sportu i Turystyki Rady Miasta 
Gdańska w trosce o utrzymanie jakości informacji o promocji miasta Gdańska. 
Pragnę zwrócić uwagę, bo za promocję w województwie pomorskim między innymi 
odpowiada pan Marszałek, w ogóle za promocję województw. Wobec tego pragnę 
zwrócić uwagę, Ŝe w ubiegłym roku w lipcu na konwencie marszałków województw 
wszystkich w Polsce, marszałkowie negatywnie wypowiedzieli się do tej kwestii 
uznając, Ŝe promować muszą ludzie do tego odpowiednio przygotowani. Bez 
wdawania się w dyskusję merytoryczną dotyczącą kwestii deregulacyjnych a 
braliśmy w niej udział włącznie z przesłuchaniami w Komisjach sejmowych. Ten 
problem z całą mocą sygnalizujemy Komisji, poniewaŜ tak jak na pewno włodarzom 
miasta zaleŜy na tym aby ta informacja o mieście była na właściwym poziomie. 
Tym bardziej, Ŝe tak wiele się w nim dzieje, tak wiele się zmienia a trzeba 
pamiętać, Ŝe współczesne, nowoczesne przewodnictwo to nie jest tylko opowieść o 
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czasach przeszłych, to jest czas teraźniejszy, to jest przyszłość, to jest promocja 
miejsca i Polska Racja Stanu. Ja kończę swoja wypowiedź taką oto sugestią, czy 
prośbą a i równieŜ deklaracją z naszej strony. Rada Miasta Gdańska stanowi 
miejscowe prawo. MoŜe warto byłoby się zastanowić jak do tego tematu podejść 
aby był wilk syty i owca cała. Aby te rzeczy związane z historią miasta z 
zachowaniem tych trzech elementów o których mówiłem, czyli rzetelny przekaz 
informacyjny, promocja miejsca i Polska Racja Stanu były na poziomie takim jaki 
odpowiada władzom miasta i nam obywatelom. Tyle mojej wypowiedzi w tych 
kwestiach ustrojowych. Teraz poproszę jeśli pan przewodniczący pozwoli koleŜankę 
Barbarę Ząbczyk-Chmielewską Ŝeby następną myślą podzieliła się z państwem. 
KoleŜanka Barbara jest przewodniczącą Pomorskiego Porozumienia Przewodników 
w województwie pomorskim zrzeszającym około 600 przewodników i jeśli moŜna, 
Basiu bardzo proszę. 
 
Pani Barbara Ząbczyk - Chmielewska – Przewodnicząca Pomorskiej Federacji   
Przewodnickiej PTTK 
Dzień dobry, bardzo dziękuję za zaproszenie i za moŜliwość wyartykułowania 
naszych refleksji, czy problemów które widzimy, czy pomysłów w jaki sposób 
chcielibyśmy podpowiedzieć a jeŜeli jest to moŜliwe to uczestniczyć w 
rozwiązaniach.  
 
Sprawy deregulacji to jest problem nie tylko nasz gdański ale całego województwa 
i oczywiście do tego Ŝeby promocja danego miejsca, danych ośrodków była 
prowadzona na odpowiednim poziomie musi się z tym wiązać przygotowanie kadry 
która będzie gwarantowała chociaŜ minimum tego poziomu świadczenia usług za 
które turysta płaci, których oczekuje. Jeszcze tak nawiązując do tego tematu 
spotykamy się z duŜą otwartością i zrozumieniem ze strony Urzędu 
Marszałkowskiego. Zrozumieniem tego problemu i oczywiście oferujemy swoją 
pomoc w momencie kiedy byłaby potrzeba znalezienia jakiś rozwiązań tego 
tematu. Ja mówiłam o szkoleniu i przygotowaniu naszym przewodnickim do 
prowadzenia czy działalności naszej przewodnickiej. Jednym z takich waŜnych 
tematów chyba ciągle czekających na szersze i większe zrozumienie traktowanie, 
sprawa niepełnosprawnych.  
 
My w tym roku w ramach PTTK rok ten został ogłoszony przez Zarząd Główny 
Rokiem Przewodników i w ramach tego roku organizujemy ogólnopolskie akcje 
które są kierowane w ogóle do społeczności. Nie dla nas przewodników ale dla 
społeczności poszczególnych miast, terenów.  
 
Jedna z tych akcji jest akcja skierowania do osób dla niepełnosprawnych. To był 
świetny pretekst do tego Ŝeby się przyrzec bliŜej moŜliwością, warunkom, 
potrzebom nie tylko tej od strony przewodnickiej ale równieŜ przyjrzenia się 
terenowi po którym prowadzimy. Nasze uwagi są dosyć konkretne. Gdańsk w wielu 
miejscach nie jest przyjazny osobom niepełnosprawnym. Takim przykładem chyba 
który moŜe jest bardzo taki prowokacyjny ale jest to przykład Westerplatte. 
Miejsce które uwaŜamy, Ŝe kaŜdy powinien zwiedzić odwiedzić. Tym bardziej w tej 
dydaktyce szkolnej, czy pozaszkolnej. Natomiast pod pomnik nie wjedzie, nie 
wejdzie osoba niepełnosprawna. 
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To jest sprawa parkingów, które są oddalone bardzo często. Nam się wydaje 
osobom sprawnym a czy juŜ nie starszym, wydają się nam blisko. Długie Ogrody, 
przejście z tego parkingu dla seniorów, bądź osób niepełnosprawnych, jest to 
zabranie bardzo często duŜego kawałka czasu, który jest poświęcony na 
zwiedzanie. Nie wejdzie się w tym czasie do Kościoła Mariackiego, czy nie dojdzie 
się do innych obiektów, poniewaŜ ten czas jest zuŜyty na dojście z parkingu. MoŜna 
by było wymieniać teŜ inne miejsca, które są niedostępne. Więc tutaj moŜe nie 
oczekujemy ale podpowiadamy Ŝeby jednak przyjrzeć się temu problemowi i w 
jakiś sposób otworzyć się na rozwiązania przyjazne, czy osobom na wózkach, czy 
osobom o upośledzeniach fizycznych. 
 
Kolejnym tematem jest sprawa dostępu do informacji. Gdynia ma swój przewodnik 
dla niepełnosprawnych, niedawno utworzony przez panią która jest przewodnikiem, 
która ma swoje doświadczenia ale to jest jakby za mało. U nas jest kiedyś powstała 
taka informacja. Natomiast czy nie warto byłoby pomyśleć o tym Ŝeby na stronie 
miasta, czy w innej postaci pojawiły się szlaki dla osób niepełnosprawnych. To 
znaczy takie, Ŝe jeŜeli ja przygotowuje, ja w sensie biuro jakiekolwiek z Polski, 
biura które mają róŜną kompetencję jeŜeli chodzi o czas pobytu, programy i tak 
dalej, Ŝeby była to podpowiedź taka, Ŝe te osoby moŜna w takim czasie 
zaprowadzić w takie miejsca które będzie moŜna im pokazać coś a nie będzie to 
chodzenie po ulicach, bo obiekty są dla nich niedostępne.  
 
Wracając do tych naszych akcji ogólnopolskich, przygotowuje się nasze gdańskie 
środowisko do zorganizowania takiej sesji połączonej z warsztatami praktycznymi. 
Ogólnopolskiej sesji szkoleniowej która by przygotowywała przewodników do 
prowadzenia grup niepełnosprawnych. Liczymy na to, Ŝe równieŜ miasto w jakiś  
sposób ciepłym słowem, czy łaskawym okiem na naszą inicjatywę spojrzy i Ŝe 
będziemy mogli z jednej strony uzyskać patronat miasta a z drugiej strony 
współprace właśnie w tym konkretnym zamierzeniu, które planujemy na listopad. 
Tyle moich uwag, dziękuję bardzo. 
 
Pan Andrzej Falkowski – Przewodnik, Agencja Turystyki Omnibus Tourist 
Gdańsk  
Andrzej Falkowski jestem przewodnikiem, praktykiem. Jestem praktycznie 
codziennie na ulicach Gdańska i całego województwa. Chciałem kilka uwag 
przedstawić o tych którzy przyjeŜdŜają do nas ze wschodu i zachodu i z północy i z 
południa teŜ. Chodzi głównie o parkowanie Ŝeby ludzie mogli dojść w trakcie 
zwiedzania. Niekiedy jest dwie godziny na Gdańsk. XXI wiek biura podróŜy robią 
coraz krótsze wycieczki, coraz krótsze programy. Oni mają dwie godziny na Gdańsk 
i jadą dalej. Do Sopotu, rzut oka na molo i potem jadą dalej. Niestety w ciągu 
dwóch godzin dojść z parkingu, zobaczyć Neptuna i wrócić, to jest dla wielu 
naprawdę nieosiągalne, niemoŜliwe do wykonania. Na Chmielnej Ŝeby uregulować 
zasady parkowania. Tam nie moŜna wysadzić w tej chwili grupy z autokaru Ŝeby 
dojść. Jest to najbliŜsze miejsce skąd ludzie mogą dojść do Neptuna, bo nie ma 
gdzie wysadzić autokaru. Tam stoją, są dwie zatoki gdzie moŜna wysiąść na chwilę 
i odjechać ale tam parkować nie ma jak. Obok jest dziura w ziemi przy tych dwóch 
Spichrzach które są na sprzedaŜ od pięciu lat. To jest wejście na Most Krowi od 
Chmielnej. Chodź by to zrobić prowizoryczne splantowanie i tam staną cztery 
autokary. To będzie duŜa ulga. Parking powstał przy Teatrze Szekspirowskim tylko 
na osobowe. Tam jest 8 ton ograniczenia. Kiedyś tam stały autokary wszystkie, to 
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był główny parking Gdańska. Czy tam nie moŜna zrobić dwie koperty dla autokarów 
Ŝeby wysadzić? Ludzie mają 100 metrów do Bramy Złotej. To byłby złoty środek. Na 
Moście Zielonym teŜ chodzi o kontrole. Most Zielony słuŜy często jako miejsce 
zawracania wielu samochodów. Parkują do połowy mostu zanim StraŜ Miejska nie 
przyjdzie. Tak jest często. My stoimy z grupą na moście, zaczynamy zwiedzanie a 
wjeŜdŜa w nas samochód i robi nawrotkę. To są karygodne rzeczy. Most Zielony 
warto by pomalować na zielono, bo nikt nie wie który to jest most. Nie mamy ich 
wiele w Gdańsku, naprawdę warto by to było zrobić. To nie jest wielki koszt w tym 
wielkim budŜecie Gdańska. Strefy piesze, ulica Piwna jest w sezonie piesza, 
teoretycznie. Tam jest absolutny  zakaz ruchu. Nie ma Ŝadnych wyjątków pod 
znakiem zakazu, a jeŜdŜą auta i teŜ wjeŜdŜają w grupy. Nie oznakowane albo mają 
prawo wjazdu na główne miasto ale tam jest zakaz ruchu. Tam nie moŜe nikt 
jechać z wyjątkiem policji albo karetki pogotowia. Tego chyba nikt nie sprawdza. 
Pyzatym parkowanie przed ścianą wielkiej Zbrojowni, zasłania się architekturę 
gdańską. To jest uwaga od wielu turystów. PrzyjeŜdŜają i widzą markizy, które 
zasłaniają detale architektoniczne. Ja słyszę za plecami jak wchodzę, jakie piękne 
miasto, jak tu pięknie, a za chwilę jaka szkoda, Ŝe tego nie widać, bo zasłaniają 
markizy zbyt wielkie reklamy albo całe fasady zakryte są. Jeśli juŜ są fasady 
zakryte i ktoś odnawia fasadę to powinno być zdjęcie na tej wielkiej planszy która 
zasłania całą ścianę, a nie tylko wielki napis reklamy tego kto sponsoruje. To 
powinno być zdjęcie i to jest dobry przykład z zachodu Ŝeby tak robić. Natomiast 
zły przykład jak słyszę gdzieś za kulisami, Ŝe się planuje w ogóle ludzi nie 
wpuszczać do miasta tylko wysadzać je 2 kilometry i dowozić czymś mniejszym do 
Gdańska. To jest coś w ogóle bez sensu pomysł. Ludzie muszą być jak najbliŜej 
Ŝeby zobaczyli to co jest do zobaczenia. Mam pytanie, czy Targ Sienny będzie 
zachowany tam parking? Czy będzie moŜna tam parkować autokarem? Jak tam 
powstaje centrum nowe w tej chwili. Potem następny parking, przy wejściu do 
wystawy „Drogi do wolności”. Jest koperta na autokary, często zajmują je autokary 
osobowe. Ta wystawa jest odwiedzana nawet zimą, młodzieŜ odwiedza nie tylko. 
Nie ma gdzie ich wysadzić, musimy iść daleko. Wiadomo młodzi chodzą ale starsi 
nie dojdą tam. Oczywiście malowanie fasad. Sama Długa i Długi Targ ale spójrzmy 
na Św. Ducha. Tam bardzo duŜo chodzi ludzi, na Piwną, na Szeroką, na Mariacką. 
Mariacka jest unikalna w Europie, a te fasady są tak szare i tak brzydkie. Czy są 
jakieś normy hałasu dopuszczalnego przez grajków ulicznych, przez te zespoły 
muzyczne. Czy są jakieś normy hałasu dopuszczalne na głównym mieście, bo 
niekiedy idzie się z grupą i nawet jak się ma wzmacniacz to nie słyszą naprawdę 
nas. Nie będziemy się przekrzykiwać na ulicy, bo to jest nie powaŜne. Niektóre są 
tak głośno nastawione radia albo zespoły grające, Ŝe jest to nieosiągalne Ŝeby 
dotarł głos. Co innego są koncerty i jest dobrym pomysłem koncert na Targu 
Węglowym. Kolejna sprawa, jazda rowerami. W czasie sezonu letniego głównie na 
Długim Targu na Długim PobrzeŜu. Tam nie powinno być rowerów w sezonie. Z 
grupą nie moŜna przejść, bo jeŜdŜą rowerzyści niekiedy. Krzywe chodniki, na 
Długim PobrzeŜu. Ludzie się wywracają o te krzywe płyty w chodniku. Dziękuję. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo. Pan Osiecimski. 
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Pan Piotr Osiecimski – Przewodnik PTTK Gdańsk 
Koledzy tutaj juŜ prawie wszystko co było do zasygnalizowania, zasygnalizowali ale 
najwaŜniejsza według mnie rzecz niestety, to są toalety dla turystów. Za kaŜdym 
razem jak jestem na jakimś spotkaniu, czy to z Prezydentem Panem Adamowiczem, 
czy w Komisji to o tym mówię. Przed Mistrzostwami w piłce noŜnej teŜ mówiłem. 
Pan Prezydent się chwalił, Ŝe 4 miliardy złotych Gdańsk otrzymał, wydał na drogi, 
na stadion. Pytałem czy jakąś toaletę nową zaprojektowano i czy powstanie? Nie. 
Jakieś tam projekty były i się okazało, Ŝe po tych całych Mistrzostwach 
wybudowano rzeczywiście trzy wolnostojące kioski. One są dość przyzwoite, ładnie 
wyglądają. Tutaj przy Złotej Bramie, tam na Placu Kobzdeja i na tym placu między 
Szeroką a ulicą Grobla. Tylko, Ŝe one niestety nie przypominają toalet. Tych którzy 
nie wiedzą do czego to słuŜy, bo to są bardzo piękne oŜebrowane wolnostojące 
jakby kioski, blachą stalową ale nie ma do niego ani napisu, wejście jest oczywiście 
z drugiej strony, tak Ŝe tego w ogóle nie widać drzwi. Trzeba na tym umieścić napis 
WC Ŝeby ludzie widzieli z daleka co to jest i do czego to słuŜy. Tak Ŝe miasto 
trochę, Ŝe tak powiem w tej sprawie zrobiło ale ja teŜ mówiłem, Ŝe takie co 
bardziej powaŜniej traktujące przybyszów i turystów miasta mają toalety 
bezpłatne. Prezydent Lisicki powiedział, Ŝe Gdańsk na pewno nie wybuduje Ŝadnej 
toalety bezpłatnej. ChociaŜ jak ktoś był w Warszawie to na Placu Zamkowym, tam 
przy wejściu do tych ruchomych schodów moŜna sobie spokojnie skorzystać z 
bezpłatnej ciepłej, przyzwoitej, wygodnej toalety. Ja nie wiem czy miasta nie stać 
na okres sezonu Ŝeby coś takiego uruchomić. Jeszcze jeśli chodzi o tych 
niepełnosprawnych to rzeczywiście to jest wielki problem Ŝeby oni z takie toalety 
skorzystali. Ja naprowadzę tych wycieczek trochę z wózkami teŜ i kiedyś jak mnie 
pytano gdzie jest toaleta na przykład mówię tutaj zjedźmy obok przystani śeglugi 
Gdańskiej. Kobieta mówi chyba pan Ŝartuje z synem, przecieŜ on waŜy ponad 100 
kilo. Ja bym go zabiła i zabiła się sama teŜ. Nie ma moŜliwości w ogóle zjazdu, 
chociaŜ tam dla wózków są takie prowadnice. Skoro tych toalet nie ma i pewnie nie 
będzie przez dłuŜszy czas, bo nawet te publiczne są w zasadzie na zimę zamykane 
no to miasto wystawia TOI TOI przed sezonem wycieczkowym. Tylko, Ŝe miasto 
stara się to zrobić jak najpóźniej. Czyli w zasadzie przed samymi wakacjami a 
sezon gdzie one są potrzebne zaczyna się w maju. One są głównie potrzebne 
dzieciom. Dzieci i młodzieŜ przyjeŜdŜają, wydają pieniądze od razu na słodycze i 
jakieś tam zabawki, czy pamiątki i potem naprawdę nie mają się gdzie załatwić. 
Tak Ŝe to trzeba ustawiać odpowiednio wcześniej w maju, w wielu punktach. Nie 
wiem o co chodzi w tym Gdańsku. Jeszcze wracając do tej Warszawy to tam na 
kaŜdej pętli autobusowej i tramwajowej stoi przez cały rok TOI TOI i kaŜdy moŜe 
się załatwić w czasie kiedy czeka na jakiś środek komunikacji. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo. Ja się zwracam do kolegi Sikory. Czy moglibyście coś takiego 
przygotować na piśmie te wszystkie takie najwaŜniejsze wasze potrzeby i poprzez 
tutaj pana Socika. PlaŜe przyjmujemy kaŜdego roku o gotowości plaŜ do sezonu. 
Równie dobrze moŜna byłoby tutaj ten Gdańsk pod względem turystycznym teŜ coś 
zrobić. JeŜeli to trafi na przykład do pana Socika i do nas to na pewno będziemy 
interweniowali, prosili Ŝeby to wszystko w jakiś sposób wam ulŜyć w tej pracy i tak 
samo Ŝeby ci turyści wynieśli z tego Gdańska troszkę lepsze wraŜenie. 
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Pan Stanisław Sikora – Prezes Zarządu PTTK w Gdańsku 
Panie przewodniczący. Ja myślę, Ŝe do końca przyszłego tygodnia, poniewaŜ 
dzisiejsze to nasze spotkanie podzieliliśmy się rolami. Wobec tego nie chcieliśmy 
tutaj państwa zarzucić teŜ innymi tematami. Wobec tego zbierzemy je i do końca 
przyszłego tygodnia pisemnie przedstawimy, rozumiem tutaj panu Andrzejowi 
Socikowi. Jeśli kolega przewodniczący pozwoli to ja jeszcze na koniec jedną 
refleksją się podzielił, która ma ogromne znaczenie zewnętrzne. Wiadomo, Ŝe 
głównym traktem turystycznym jest ta dzielnica prestiŜu. Czyli droga królewska a w 
zasadzie droga gdańska, czyli Długa, Długi Targ. PoniewaŜ siedziba naszego 
Towarzystwa jest naprzeciwko Ratusza wi za wi. Wobec tego od lat obserwujemy 
zjawisko które mimo prób jakie widzimy miasta niestety nie ulega zmianie. Co to 
oznacza? To oznacza, Ŝe na Długiej w sezonie pojawia się handel z wszystkim. 
Myśmy kiedyś liczyli stoiska i naliczyliśmy ich ponad 70 w tym 3 stoiska do krojenia 
kapusty. Osobiście widziałem przy Złotej Bramie. Nie robiłem zdjęcia, bo mógłbym 
dostać kapustą. Czyli coś z tym trzeba zrobić. Nie moŜe tak być, Ŝe przyjeŜdŜa 
delegacja państwowa czy normalna grupa turystyczna i sprzedaje się pieski albo 
biustonosze przy fontannie Neptuna. To się dzieje w godzinach popołudniowych i w 
soboty i w niedzielę. W dni powszechne kiedy działa StraŜ Miejska tego nie ma ale 
to zjawisko o którym mówię jest nagminne weekendowo. Fatalne to robi wraŜenie. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo. 
 
Pan Piotr Osiecimski – Przewodnik PTTK Gdańsk 
Ja jeszcze chce powiedzieć o tych 70 stoisk, bo sobie przypomniałem, Ŝe ci wszyscy 
przekupnie siadają i rozwijają swoje stoiska na ławkach, które słuŜą turystom do 
odpoczynku. Tak Ŝe StraŜ Miejska powinna po prostu gonić. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
To proszę to wszystko napisać. Wszyscy wiedzą, wszyscy na to patrzą i się nic nie 
dzieje. 
 
Pan Stanisław Sikora – Prezes Zarządu PTTK w Gdańsku 
Wypunktujemy nawet te rzeczy, które mogą się wydawać rzeczami śmiesznymi. W 
lutym tego roku oprowadzałem gości z Luksemburga. Byliśmy w świętym miejscu 
Polski na Westerplatte . Proszę państwa i ksiądz Luksemburga chciał skorzystać z 
toalety, dramat. To ty tu mówisz o tej świętej ziemi a ja mam tu się załatwić? 
Poszliśmy do StraŜy Granicznej, bo całe szczęście, Ŝe tam panowie oficerowie z 
głową myślący wpuścili nas i oni skorzystali z toalety. Ja rozumiem, Ŝe tamta 
toaleta jest sezonowa ale na okres jesienno zimowy. MoŜe trzeba jakiś TOI TOI 
postawić czy coś innego, bo wstyd był okrutny. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Tak jest, dziękuję bardzo. Kolega Bumblis. 
 
Pan Andrzej Falkowski – Przewodnik, Agencja Turystyki Omnibus Tourist 
Gdańsk  
Jeszcze jedno słowo moŜna? 
 
 



 

18 
 

Radny Marek Bumblis – Wiceprzewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Proszę. 
 
Pan Andrzej Falkowski – Przewodnik, Agencja Turystyki Omnibus Tourist 
Gdańsk  
Jeśli promujemy Gdańsk ja bym zaproponował teŜ produkty lokalne promować na 
szeroką skalę i w mieście. Mam na myśli zaginiony Browar Heweliusza. Jeśli ktoś by 
chciał go aktywować, dajmy mu ulgi podatkowe, czy innym ludziom którzy 
sprzedają lokalne wyroby w Gdańsku. Dajmy im ulgi. Niech te obce z innego 
obszaru Polski, z zagranicy niech płacą normalne podatki ale ci co robią miejscowe 
produkty niech płacą taniej. Dziękuję. 
 
Radny Marek Bumblis – Wiceprzewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Tak w dobrym kierunku zmierza dyskusja. Tutaj pan radny Zdanowicz słusznie 
zauwaŜył, Ŝe warto zinwentaryzować pewne rzeczy i podjąć działania. Natomiast 
wydaje mi się, Ŝe jeszcze dzisiaj na Komisji powinniśmy złoŜyć do Prezydenta dwa 
wnioski. Pierwszy wniosek taki który zapewni organizację komunikacji przyjazną 
dla niepełnosprawnych na terenie historycznej strefy miasta Gdańska. To są rzeczy 
do których trzeba podejść juŜ, bo dotyczy to niedyskryminowania 
niepełnosprawnych jeśli chodzi o wjazd przez znaki zakazu, egzekwowanie, 
dyscyplinowanie miejsc postoju dla osób niepełnosprawnych. To o czym tu pan 
mówił. Przy muzeach, przy miejscach które są szczególnymi miejscami 
zainteresowania turystów i odwiedzających Gdańsk. Ja bym prosił, Ŝebyśmy taki 
wniosek oficjalnie przegłosowali. Wydaje mi się, Ŝe takich organizacyjnych rzeczy 
moŜna dokonać bardzo szybko. Drugi wniosek dotyczy toalet. Mianowicie jak wiecie 
miasto Gdańsk rozpisało przetarg na wielkie parkingi podziemne w strefie Podwal 
Przedmiejskiego, Staromiejskiego, Targu Węglowego. Jest takich kilka miejsc 
wyznaczonych na Chmielnej chyba równieŜ, i chodzi o to Ŝebyśmy wnioskowali, 
Ŝeby te zaplecza parkingowe miały równieŜ funkcję ogólnodostępnych toalet jako 
miejsc takich podstawowych usług, które musimy zapewnić odwiedzającym Gdańsk. 
Dziękuję bardzo. To są takie dwa wnioski, natomiast ja chciałem jeszcze zapytać 
państwa czy w kontekście deregulacji, która będzie miała miejsce, czy widzicie 
jakieś odwrócenie się od prezentowanej przez was oferty szkoleń i samo 
dokształcenia. Czy jest coś takiego jak zmniejszenie dyscypliny 
samokształceniowej, rozpręŜenie. Dziękuję. 
 
Pan Stanisław Sikora – Prezes Zarządu PTTK w Gdańsku 
My tego nie przewidujemy. Czyli robimy to co robiliśmy do tej pory. Czujemy, Ŝe 
nasza działalność związana jest z pewną misją jaką toczymy. To moŜe brzmieć 
górnolotnie ale umiłowania ziemi ojczystej i wobec tego mamy to we krwi. 
Spotkania chociaŜby w ubiegłym tygodniu i w przyszłym tygodniu teŜ będziemy 
mieli i objazd Trójmiasta. Zrobiliśmy cztery objazdy Trójmiasta. Gigantyczne 
zmiany w Gdańsku, ludziom się oczy otwierają i nam jeśli nie ma nas w przeciągu 
miesiąca w jakimś miejscu, pojawiamy się, widać te zmiany. Tym się trzeba 
chwalić i pokazywać. Czyli nie rezygnujemy z tego absolutnie. Natomiast moŜemy 
sobie pozwolić na taką o to symulację, Ŝe w momencie wyjścia tej deregulacji będą 
przyjeŜdŜały grupy z bardzo róŜnymi prowadzącymi, bo Rada Miasta Gdańska i 
Urząd Miasta będzie zamawiał licencjonowanego przewodnika. To nie ulega 
wątpliwości, bo Prezydent nie będzie się chciał skompromitować ale ucierpi na tym 
na pewno edukacja pozaszkolna. Ludzie ci nie będą wchodzili do muzeów ich 
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prowadzących , bo będą się bali wejścia, bo do tego trzeba się przygotować. Nie 
pojadą być moŜe na Westerplatte, bo tam teŜ trzeba wiedzieć, coś powiedzieć. 
Czyli przewidujemy zapewne osłabienie nie naszych działań ale osłabienie 
korzystania z branŜy przewodnickiej i takiej powierzchowności co jest 
charakterystyczne dla globalizacji, czego nie lubimy. Bylejakości, my tego nie 
lubimy. śycie musi mieć jakość i sens. Przewodnictwo po Trójmieście do ECSu 
niewykwalifikowany przewodnik nie wejdzie do ECSu, czy do Muzeum II Wojny 
Światowej. Takie zjawiska sądzimy, Ŝe będą jeśli ta deregulacja wejdzie, ona 
pewnie wejdzie. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo. Kolega Borawski.  
 
Radny Piotr Borawski – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Ja mam pytanie, bo mówił pan o tym Ŝeby udzielać ulg. Chciałbym Ŝeby pan 
doprecyzował, bo nie specjalnie zrozumiałem o jakiego typu uli chodzi, w jakim 
zakresie, komu te ulgi przyznawać, bo to takie rzucone hasła. Ja chciałbym 
konkretnie co pan miał na myśli. 
 
Pan Andrzej Falkowski – Przewodnik, Agencja Turystyki Omnibus Tourist 
Gdańsk  
Ja miałem na myśli, na przykład Browar lokalny gdański, ktoś kto sprzedaje browar 
z województwa pomorskiego. Niech te wyroby będą promowane w ten sposób, Ŝe 
ich sprzedawcy, czy wytwórcy płacą niŜsze podatki. ChociaŜ symboliczne, by 
zachęcić ich do tego. 
 
Radny Piotr Borawski – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Ale my nie mamy moŜliwości zwalniania z podatków takiego typu.  
 
Pan Andrzej Falkowski – Przewodnik, Agencja Turystyki Omnibus Tourist 
Gdańsk  
Nie, od nieruchomości, od czynszu, od najmu, o te sprawy chodzi. 
 
Radny Piotr Borawski – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Czyli rozumiem chodzi panu o lokale usługowe naleŜące do miasta? 
 
Pan Andrzej Falkowski – Przewodnik, Agencja Turystyki Omnibus Tourist 
Gdańsk  
Te lokale, które na przykład sprzedają browar z województwa pomorskiego, by 
miały niŜsze czynsze. 
 
Radny Piotr Borawski – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Dobrze, dziękuję bardzo. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Adam Nieroda proszę. 
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Radny Adam Nieroda – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Jeszcze w kwestii sanitariatów którą pan poruszył. Rzeczywiście jest to bardzo 
waŜny problem, bo dotyczący wielu turystów. Z tego co pan mówił moŜna było 
zrozumieć, Ŝe według pana powinno być jeszcze więcej publicznych miejskich 
budowanych przez miasto sanitariatów. Ja chciałem tylko zwrócić na to uwagę, Ŝe 
w trakcie EURO 2012 było tych publicznych toalet tyle co teraz, a nie było słychać 
narzekań ze strony turystów. JeŜeli chodzi o dostępność do sanitariatów wiązało się 
to takŜe z tym, Ŝe mogli oni korzystać z toalet w kawiarniach czy restauracjach. 
Tak Ŝe, szczerze mówiąc tylko w ten sposób moŜna rozwiązać ten problem. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo. 
 
Pani Barbara Ząbczyk - Chmielewska – Przewodnicząca Pomorskiej Federacji   
Przewodnickiej PTTK 
MoŜe jest to takie rozgraniczenie które wprowadzę. To nie byli turyści do końca, to 
byli kibice, którzy bardzo często byli skoncentrowani w miejscach określonych. 
Więc inaczej ta struktura turystyczna rozkłada się w normalnym sezonie i miejsc 
odwiedzanych. Natomiast moŜna na palcach policzyć przypadki kiedy restaurator, 
restauracja, czy kawiarnia wpuści dzieci bądź młodzieŜ po to Ŝeby załatwiły swoje 
potrzeby.  
 
Kolejnym tematem są ceny toalet, które się serwuje dzieciom. To jest w ogóle 
szokujące dla wielu dzieci, które w naturalny sposób korzystają wielokrotnie w 
ciągu wycieczki z toalety. Ta toaleta kosztuje 2 złote, więc jest to w ogóle kwota 
kuriozalna ale problem toalet jest problemem nierozwiązanym w takiej skali jaka 
jest potrzebna w normalnym sezonie turystycznym w Gdańsku. Jakby porównania z 
EURO nie są adekwatne. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Kolega Dzik. 
 
Radny Piotr Dzik  – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Witam serdecznie. Ja z wielkim szacunkiem, bo robicie kawał pięknej roboty jak 
usłyszałem o tej deregulacji i waszego zawodu to mi ręce opadły, bo jeŜeli będzie 
szewc oprowadzał po Gdańsku i mówił, Ŝe Ratusz to jest Wawel, to ja sobie tego 
nie wyobraŜam. Natomiast co do toalet kochani. Ja powiem tak, za wszystkich nie 
mogę ręczyć. Natomiast powiem, Ŝe większość lokali i na apel miasta i na EURO i 
po EURO i teraz nawet wiem wpuszcza do toalet ale powiem państwu szczerze, 
musimy robić selekcję kogo wpuścić, naprawdę, musimy. Kiedyś toaleta u mnie 
była przez pół godziny zamknięta. Zamknęły się dwie osoby. Proszę państwa, 
wiecie co oni wyprawiają? Myją się, kąpią, urywają, przepraszam dewastują, 
niszczą. Musimy robić selekcję. Nigdy nie zdarzyło mi się Ŝebym nie wpuścił dzieci 
do toalety do siebie do lokalu, czy turystów, czy którzy przychodzą nawet jak lokal 
nie jest jeszcze czynny ale naprawdę proszę państwa naprawdę trzeba robić 
selekcję tych ludzi do toalet. Są publiczne potrzebne ale nie moŜna teŜ mówić, Ŝe 
bo uwaŜam, Ŝe złotówka, czy 2 złote ale to tylko sporadyczne przypadki były takie. 
Naprawdę, kiedy Hiszpanie się bawili na Piwnej i Irlandczycy to toaleta była jedna 
z głównych punktów. Mimo to, Ŝe koczowali na ulicy, bawili się w sklepach, bo 
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generalnie w to EURO wszyscy byli skomasowani na Strefie Kibica w dni meczowe. 
To wszystko tam się odbywało, a później to się odbywało tam gdzie były telewizory 
wstawione i tam był główny nacisk tych turystów gdzie mieli moŜliwość postawienia 
telewizorów duŜych. Natomiast co do toalet uwaŜam, Ŝe tyle co moŜna i tyle co 
przez selekcję trzeba robić, to lokale gastronomiczne udostępniają. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Nie wiem na czym polega selekcja. Proszę bardzo Krzysztof Wiecki. 
 
Radny Krzysztof Wiecki  – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Proszę państwa, ja bym chciał od tych toalet odejść chociaŜ to jest bardzo waŜny 
temat kaŜdego dotykający prędzej czy później ale chciałem od was otrzymać 
informację, bo mówiliście tutaj o przede wszystkim kolega Sikora mówił o 
Westerplatte, o Starym Mieście, o wycieczkach. Ja chciałbym od was się 
dowiedzieć gdzie jeszcze turysta do Gdańska przyjeŜdŜa. Ja nie mówię o takim 
pojedynczym natomiast, Ŝe korzysta z waszych usług. Nie wiem, Oliwa, jakieś inne 
dzielnice. Co jeszcze oprócz tego chcą turyści zagraniczni u nas oglądać. 
 
Pan Andrzej Falkowski – Przewodnik, Agencja Turystyki Omnibus Tourist 
Gdańsk  
Generalnie Gdańsk się kojarzy w większości ludziom na zachodzie ze Stocznią i 
solidarnością. Tak Ŝe te sprawy. Parkowanie przy Stoczni, czy przejazd. W tej 
chwili jest tam budowa. Oni chcą Stocznię, oczywiście przy pomniku wysiadamy na 
zdjęcia, parkujemy jak jest wolna koperta a jak nie to nie ma gdzie tam 
zaparkować za bardzo. Przejazd fragmentem Stoczni tam gdzie jest budowa. 
 
Pan Stanisław Sikora – Prezes Zarządu PTTK w Gdańsku 
Chciałbym jakby rozszerzyć, bo my te rzeczy wypunktujemy. Na przykład duŜą 
popularnością i z duŜym zaciekawieniem turyści mówią o Twierdzy Wisłoujście. 
Tam jest problem z dojazdem. Chce jeszcze powiedzieć o promie nie 
funkcjonującym w sobotę i w niedzielę. To te rzeczy wypunktujemy, bo one 
utrudniają dotarcie autokarem, bo trzeba robić całą wielką pętlę dookoła, bo nie 
ma na razie tunelu Ŝeby pojawić się w Twierdzy Wisłoujście czy na Westerplatte. 
Sporo turystów przyjeŜdŜa szlakami kulturowymi czyli pojawiają się ludzie których 
interesują cystersi, cegła, wydarzenia najnowszej historii czyli solidarność. To 
przede wszystkim dominuje u turystów zagranicznych. U polaków zauwaŜamy 
odejście od takiej turystyki powiedziałbym solidarnościowej. To juŜ jakby o tym 
zapomnieliśmy. Natomiast cały czas jest klepany standard, czyli jednak droga 
królewska. Rozszerzanie to poprzez wchodzenie w inne miejsca to jest bardzo 
trudne dzisiaj ze wzglądów czasowych, bo grupa przyjeŜdŜa na 2 godziny i koniec 
kropka. Dzisiaj jest krótki czas, szybko, powierzchownie. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję, proszę wszystko zawrzeć w swoim wystąpieniu, to są szczegóły które wy 
znacie, bo się spotykacie na co dzień. Piotr ostatnie pytanie. 
 
Radny Piotr Borawski – członek Komisji Sportu i Turystyki 
Dotyczy promu, od zeszłego roku, od kwietnia miasto przejęło prom i intencją 
radnych było Ŝe jeŜeli ten prom ma działać to w celach turystycznych. Działa w 
soboty i w niedzielę i miasto dopłaca do niego ponad pół miliona złotych. Druga 
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sprawa dotyczy pachołka. W zeszłym roku na Komisji którym przewodniczącym jest 
tu obecny kolega Dzik, ja jestem wiceprzewodniczącym Komisji Gospodarki. 
Składaliśmy wniosek dotyczący remontu schodów na pachołek. Została zrobiona 
analiza. Remont schodów na pachołek kosztuje wstępnie gdzieś około 700 tysięcy 
złotych. W tej chwili nie ma takich pieniędzy w budŜecie. Państwo wiedzą jaka jest 
sytuacja budŜetowa. Natomiast nie ukrywamy, Ŝe widzimy ten problem. JeŜeli 
jakieś środki wolne pojawią się w budŜecie to jest to na liście zgłoszonych przez 
radnych. Myślę, Ŝe prędzej czy później zostanie wykonany taki remont. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki 
Dziękuję bardzo. Wobec tego chcieliśmy teraz podsumować to co zaproponował 
kolega Bumblis.  
 
 
I WNIOSEK: 

Dotyczy: zapewnienia dostępności komunikacji dla osób niepełnosprawnych. 

                    Komisja Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska zwraca się z uprzejmą 
prośbą do Pana Prezydenta Ŝeby przed najbliŜszym sezonem zapewnić pełną 
dostępność komunikacyjną osobom niepełnosprawnym w strefie historycznym 
Miasta Gdańska. Mamy na myśli tutaj wjazd pod znaki zakazu, miejsca parkingowe, 
puste miejsca parkingowe dla niepełnosprawnych 
 
Komisja wniosek poparła jednogłośnie – 6 głosami za. 
 
 
WNIOSEK 33-05/17-04/2013 - stanowi załącznik nr 4  do protokołu. 
 
 
 
 
II WNIOSEK: 
 

Dotyczy: zapewnienia ogólnodostępnych toalet. 

                    Komisja Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska zwraca się z uprzejmą 
prośbą do Pana Prezydenta Ŝeby zaplecza wielkich parkingów wokół głównego 
miasta miały funkcję jako ogólnodostępnych toalet. Podstawowych usług, które 
musimy zapewnić odwiedzających Gdańsk.  
 
 
Komisja wniosek poparła jednogłośnie – 6 głosami za. 
 
WNIOSEK 33-05/18-05/2013- stanowi załącznik nr 5  do protokołu. 
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PUNKT  - 6 

 
Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 

        
 
 
PoniewaŜ nie było więcej spraw wniesionych i wolnych wniosków Przewodniczący 
podziękował wszystkim obecnym za uczestnictwo. 
 
Na tym posiedzenie zakończono – godz. 17.00 
 
 

                                              Przewodniczący 

                                                  Komisji Sportu i Turystyki RMG 

                                

                                                            Mirosław Zdanowicz 

 
Protokół sporządziła: 
 
 
Anna Jabłońska 
 
 
 


